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FREDERICIAKOMMUNE 
Børn og unge 

Indledning 
Børne- og Uddannelsesudvalget har bedt om udtalelser og kommentarer fra interessenterne på fritidsområ-

det for at kunne behandle den vedtagne rammebesparelse på 4,45 mio. kr. 

 

Der er udsendt procesplan samt notat vedrørende de samlede besparelser til alle interessenter. I notatet fo-

religger der et mulighedskatalog vedrørende de 4,45 mio. kr. 

 

Udtalelserne og kommentarerne fra interessenterne vedrørende mulighedskataloget fremgår nedenfor. 
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FREDERICIAKOMMUNE 
Børn og unge 

Børn og Unge – FMU 
Kommentarer til de enkelte punkter fra MED udvalget: 

 

Rammebesparelse skoler: 

Medarbejderudtalelse: Fint med inddragelse af MED udvalgene, men det forventes også, at der kigges på 

hele skolens drift, så alle muligheder for at imødekomme rammebesparelsen tages med i betragtning. 

Der forventes dog at der vil være en naturlig afgang, som imødekommer rammebesparelsen, så afskedigel-

ser forhåbentligt kan undgås. 

 

Specialområdet: 

Stillingsnedlæggelser forventes. 

Medarbejderudtalelse: Her er det også hele personalesammensætningen der bør tages i betragtning, og ikke 

kun lærer- og pædagogstillinger. 

 

Fritidsområdet – rammereduktion mulighedskataloget: 

Færre matrikler – Medarbejderudtalelse: Budskab om, at der skal være det antal matrikler, som det er 

ansvarligt. Dvs. at de skal kunne bemandes, så der er et kvalitetsmæssigt indhold. Der var dog enighed om, 

at der bør nedlægges matrikler (når det er forsvarligt) frem for stillinger. 

Reduceret åbningstid – Medarbejderudtalelse: En konsekvens af reduktionen af åbningstiden vil være 

færre fuldtidsstillinger og betyde at attraktive stillinger forsvinder fra området. Dette kan medføre ringere 

kvalitet på fritidsområdet. 

Reduktion i det pædagogiske personale:  

Det blev påpeget, at reduktionen også ville ramme den støttestruktur, der servicerer 0 til 5 års området.  

Claus Bülow præciserede, at der ikke er tale om en direkte besparelse på 0 til 5 års området (normeringen 

ændres ikke), da støttestrukturen er en del af den samlede struktur på 0 til 18 års området. 

 
Erritsø Fællesskoles  LMU 
Vi har valgt udelukkende at forholde os til de to områder, som har direkte berøring med vores dagligdag. 

 

1. Skoler rammebesparelse – reduktion 500 kr./elev. 

2. Rammereduktion på fritidsområdet – samlet 4,5 mio. kr. 

 

De øvrige områder har vi forholdt os til i vores høringssvar til hele det kommunale budget. 

Vi forventer dog, at der følges op på antallet af børn i vores fritidstilbud, så der kan foretages en mængde-

regulering. 

 

Generelt kan det siges, at besparelserne vil betyde reduktion i antallet af medarbejdere, da ca. 90 % af vo-

res budget består af lønninger. 

 

Ad.1  

Der er tre primære ”knapper” at skrue på. 

a. Øge holdkvotienten – vi er pt. 25,5 elev pr. voksen 

b. Øge antallet af undervisningstimer pr. medarbejder. Dvs. øge fra 733 timer til f.eks. 750 timer. 
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c. Reducere i antallet af medarbejdere fra specialområdet, læringsvejleder-området eller på biblioteket. (Vi 

har allerede reduceret fra 13 stillinger til 9,5 stillinger i dette skoleår.) 

 

Ad.2  

Vi er enige i, at reduktion i ”antallet af mursten” set i relation til at bevare ”varme hænder” er langt at fore-

trække. Så vi vil opfordre udvalget til at ”støvsuge” vores område for mulige matrikler, der kan sælges, 

samt lejemål som kan opsiges. Set isoleret i vores distrikt har vi allerede bidraget med Erritsø Fritidscenter. 

Det er dog særdeles vigtigt for os her at pege på, at de unge er ”flyttet” ind på Bygadens matrikel. Det be-

tyder, at der stadig er brug for visse driftsmidler til vedligehold, rengøring og en ramme til aktiviteter. Vi 

er klar over, at det er en fælles kommunal opgave, da de forskellige distrikter har meget forskellige mulig-

heder for at reducere i matrikler. Derudover kan f.eks den gamle Ryttergrøftvejens Skole indgå til fælles 

bedste. Den samlede økonomiske vurdering af dette vil så kunne frembringe et nyt budget. For at reducere 

antallet af afskedigelser her og nu skal det politiske udvalg finde en ”pose penge ” at periodeforskyde be-

sparelsen på. Det betyder således, at ”posen” fyldes op igen i takt med salg m.m. 

 

Når det ”nye budget” forligger, er vores forslag at reducere i åbningstiden – en halv time hver dag både i 

vores og Ungdomsskolens fritidstilbud. I begge tilfælde lukkes en halv time før. 

Yderligere besparelser vil være direkte i normeringen, som betyder en kvalitetsforringelse i det daglige 

tilbud. 

Fjordbakkeskolens LMU 
Opgaven er at pege på områder, der kan ske besparelse på. Vi vil endnu engang understrege at disse bespa-

relser ikke er i tråd med, at give gode pædagogiske tilbud til børn og familier i Fredericia Kommune.  

 

Besparelse på 500,- kr. pr. elev:  

Kvalitetsforringelse - vi ser os nødsaget til at de tilbageværende lærere må have hævet undervisningstime-

tallet.  

 

Færre matrikler:  

Afdelingerne: Midtbyklubben, Erritsø Fritidscenter, Ryttergrøftvejen bør afvikles da disse matrikler ikke 

længere anvendes af fritidstilbuddene. 

 

Reduceret åbningstid:  

Reduktion af åbningstiden med 30 min for 0. – 2. klasse. Baggrunden for dette er, at vi har meget få børn 

efter kl. 16.30. 

 

For børnene i gruppen 3. – 6. klasse ønsker vi at fastholde nuværende åbningstider, da dette gør at mange 

børn kan gå fra fritidstilbuddet og videre til aktiviteter i idrætsforeningerne. Åbningstiden i SFO klub er i 

forvejen meget begrænset grundet den længere skoledag. Skæres der i åbningstiden for SFO tilbuddet til 3. 

– 6. årgang forudser vi, at mange familier vil vælge tilbuddet fra, det vil have den følgevirkning at børn er 

overladt til sig selv om eftermiddagen. Dette er en bekymring.    

 

Endvidere foreslår vi at fritidsområdet samler fritidstilbuddene i perioderne:  

efterårsferien, vinterferien, påskeferien, juleferien og de sidste 2 uger i juli.  

 

Ovenstående foreslåede besparelser betragter vi ikke pædagogisk forsvarlig.  

 

Takst stigning 
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Vi foreslår en takststigning på 0. – 2. klasse området. Det vil sikkert give os et yderligere fald i antallet af 

børn til SFO, men her er der dog forældre der har et reelt behov.  

 

Vi vil være bekymrede for at lave takststigning på 3. – 6. klasses området da dette formegentlig vil afsted-

komme mange udmeldelser da åbningstiden i forvejen er begrænset og at mange af børnene ikke bruger 

tilbuddene alle ugens dag. Også her vil det være de ressourcesvage familier der bliver ramt.  

 

Reduktion i materialer og inventar 

Vi foreslår en reduktion i materialer og inventar med begrundelse i at den kortere åbningstid også afsted-

kommer et mindre forbrug og slitage. Vi foreslår en samlet besparelse på 20 %. 

 

Dog vil vi påpege, at det er vigtigt at rammen for efter-/videreuddannelse ikke tænkes ind som en besparel-

se.   

Frederiksodde Skolens LMU 
LMU på Frederiksodde afholdt møde d. 23. oktober med henblik på at prioritere og kommentere mulig-

hedskataloget. Det var ikke nogen let opgave, idet der er negative konsekvenser for børn og forældre ved 

stort set alle forslag til at finde besparelser på i alt 4,5 mill.kr. 

 

LMU udtaler følgende: 

Vi peger på, at besparelsen først og fremmest skal findes ved reduktion i matrikler, således at driftsudgif-

terne spares. 

 

Forslaget om reduceret åbningstid i eftermiddagstilbud kan umiddelbart betragtes som let at praktisere. Vi 

er dog bekymrede for, om tilbuddet derved udhules så meget, at det ikke længere er attraktivt for forældre 

og børn. 

Det samme gælder forslaget vedr. reduceret åbningstid i ungdomsskolen. 

 

Takststigning på 100 kr. bør kunne iværksættes, idet de familier, som har det sværest økonomisk kan søge 

friplads. Vi foreslår en differentieret takststigning således, at den rammer de billigste tilbud. 

 

Vi mener ikke, at besparelserne skal findes på reduktion af materialer og inventar, idet de i forvejen er be-

grænsede. 

 

Andre idéer til besparelser:  

LMU drøftede andre forslag, som på sigt kan give en besparelse. Bl.a. en stramning af kørsel med speci-

alelever, buskort frem for kørsel med Brand & Redning/ taxa, udvikling af lokale tilbud for aflastning af 

specialelever i weekends og aftener. Disse idéer ligger udenfor mulighedskataloget, men vi vil gerne med-

virke til at realisere disse. 

Fællesrådsmøde (den 21. oktober)  
 

Gruppe 1 

• SFO en skal ikke være dyrere ... Måske en dyrere aftenklub (4.-6.). 

• Så mange pædagoghænder som muligt ... Hellere lukke matrikler.  

• Farligt at lukke en halv time før ... Det kan udhule fritidstilbuddene fordi man så melder det fra. 

• Måske en god ide at lukke kl. 16.45. 

• Evt. differentierede åbningstider på matriklerne. 



 
 

7 

 

FREDERICIAKOMMUNE 
Børn og unge 

• Aftenklub hellere dyrere takst end ved de små årgange. 

 

Gruppe 2 

• Enige med gruppe 1 m.h.t. SFO. 

• Der skal ikke både laves takstforhøjelse og reduceres i åbningstid.  

• Gerne en differentieret åbningstid i distriktet på de forskellige matrikler 

• Der kan godt tages en halv time nogle steder (1/2 time skæres i åbningstiden fra 0- 6 klasse og 1/2 time 

på ungdomstilbuddet ) 

• Bygningerne ... Find pose til midlertidig løsning (indtil bygningerne er solgt)ved en skabe pulje til dæk-

ning af driftsudgifter indtil salget er gennemført 

• Husk fortsat drift til de tilbageværende bygninger 

• Hvis der skal skæres i åbningstid i ungdomsskolen, skal det ske i den sene ende. 

• Der skal være attraktive stillinger, så der er en begrænsning i, hvor mange deltidsstillinger der kan etab-

leres.  

• Det skal vurderes hvor der mest er brug for den sidste halve time? Hvor kan man skære uden det gør 

ondt. Hvordan ser det ud om aftenen? Hvor mange kommer hver time? Bedst hvis man lukker tidligt og 

åbner tidligt. 

• Hvad med rollespillet? Kunne betalingen til pædagogerne tages på tværs af områderne. 

• Ingen besparelse, men en mere solidarisk fordeling.  

 

Gruppe 3 

• Gruppen er for takststigninger 

• Der skal kigges på matrikler ... Matrikler fjernes i stedet for pædagoger. Driftskroner skal følge med til 

skolerne. 

• Eventuelt ændre Ungdommens hus til aftenklub. 

 

Gruppe 4 

• Takststigninger kan være en mulighed. 

• Differentieret åbningstid fx på ugedage. 

• Nix pille ved materialer eller reduktion i materialer. Der skal være mulighed aktiviteter.  

• Åbningstid eller takststigning - åbningstider skal ikke reduceres ved samtidig takst-stigninger 

• Brug gerne forskellige håndtag til opnåelse af besparelsen. 

• Jo flere ned i tid, jo færre kvalificerede pædagoger vil søge stillingerne. 

Kirstinebjergskolens LMU 
Medarbejdersiden i udvalget ønsker at udtale følgende: 

 

Som udgangspunkt finder vi det beklageligt, at der nu igen skal findes besparelser på Børne- og Ungeom-

rådet i en tid, hvor der inden for det sidste par år er sket kæmpe store omstruktureringer på skoleområdet 

og senest i foråret 2014 yderligere voldsomme omstruktureringer på fritidsområdet. Hertil skal lægges, at 

begge områder netop er i gang med implementeringen af den største skolereform i mange år. 

 

Medarbejdersiden noterer sig, at der på en række områder allerede har fundet besparelser sted i foråret 

2014 på både lederområdet og det øvrige personaleområde i fritidsdelen. Det har i forhold til implemente-

ring af en ny skolereform tillige givet en del komplikationer med en lavere normering end tidligere. Vi er 

således bange for, at en nednormering vil gøre tilbuddene dårligere med følge af, at forældre og børn fra-

vælger tilbuddene. 

 

Vi er enige i vurderingen af, at det er bedre at spare på ”mursten” frem for ”varme hænder”. Vi vil bemær-
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ke, at det vil være et tab at lukke Frantz Hansens Alle, Nymarksvej eller Klubben ved Skansevej, men vi 

ser det som det bedste spareforslag. 

 

 I forhold til rammebesparelse på 500,- kr. pr. elev, vil vi gerne gøre opmærksom på, at det – endnu engang 

– vil sænke serviceniveauet. I Kirstinebjergskolen taler vi om en reduktion på ca. 2 stillinger blandt ledere, 

lærere og teknisk administrativt personale, eller reduktion i andre aktiviteter på skolen, eksempelvis lejr-

skoler. 

 

Medarbejdersiden vil også gerne udtrykke sin store bekymring omkring besparelsen på specialområdet. 

Denne besparelse vil ikke lette inklusionsarbejdet i folkeskolen – tværtimod. 

Ullerup Bæk Skolens LMU 
Skoler rammebesparelse - reduktion 500 kr./elev 

Ullerup Bæk Skolens ledelse og MED venter med at udmønte besparelsen indtil der er mere klarhed over 

skolens samlede økonomi. 

 

Færre matrikler 

Ullerup Bæk Skolen kan vi ikke nedlægge matrikler. Vi har tre tilbud, som modsvarer områdets behov. 

 

Takststigning på kr. 100/barn 

På Ullerup Bæk Skolen mener vi ikke vi skal hæve priserne, samtidig med serviceforringelser. 

 

Ullerup Bæk Skolens LMU peger på at besparelsen inden for ovenstående felt bliver fundet ved: 

Vi synes principielt, at der skal spares på bygninger frem for personaler. 

Ungdomsskolens LMU 
Ungdomsskolens medarbejdere har i et personalemøde med MED-status den 21. oktober 2014 drøftet op-
lægget til implementering af besparelser på fritidsområdet. 

 
Personalemødet udtrykker forundring over og bekymring for, hvad Mulighedskatalogets afsnit om eventuel 
reduceret åbningstid i Ungdomsskolens Ungemiljøer vil komme til at betyde. 
  
Forundring over at det kan blive en realitet, at åbningstiden reduceres med op til 30 minutter allerede inden 
alle Ungemiljøerne er blevet fysisk indrettet og mentalt funderet hos de unge. 
 
Bekymring for at de unge ikke vil deltage i Ungemiljøerne, hvis åbningstiden bliver så kort, at de vil  
synes, at det ikke er ulejligheden værd at bruge tid på at cykle derhen. 


